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Obrtnija. 

Trgovska in obrtniška zbornica v Ljubljani. 
(Dalje ) 

V. Zbornični svetnik Fr. Ks. S o u v a n poroča' 
da je c. kr. okrožno sodišče v Novem mestu z do
pisom z dne 15. junija t. 1. št. 677 prosilo, naj bi 
zbornica predlagala v Novemmestu stanujoče in za 
častno mesto trgovskega prisednika sposobne trgovce, 
ker je vsled ukaza c. kr. pravosodnega ministerstva 
z dne 31. marca 1894, št. 6049, imenovanim trgovskim 
prisednikom Jos. Ogoreutz-u, Adolf Pauser-ju, Iv. Nep. 
Surz-u m Ivan Krajcu potekla poslovna doba. Ker 
sta gospoda Jos. Ogoreutz in Iv. Surz umrla pred
laga odsek z ozirom na določila ministerskega ukaza 
z dne 2. dec. 1863, drž. zak. št. 89: Zbornica naj 
naslednje gospode trgovce iz Novegamesta stavi v 
predlog: Ivan Krajca, 2. Adolf Fauser-ja, 3. Viktor 
Durinija, 4. Adolj Gustin-a, 5. Franc Seidla, 6. Franc 
Ktissela. — Predlog se sprejme. 

VI. Zbornični tajnik poroča, da so se slamople-
tarski tečaji ki so se otvorili dne 19. oktobra 1896, 
zaključili dne 31. maja t. 1. Učni vspehi so bili po 
naznanilih strokovnjakov splošno izvrstni in mnogo
številni obisk je tudi dokazal, da jih je prebivalstvo 
prav zaželelo. Kakor se je zbornici v seji 23. oktobra 
1896 poročalo, se je dovolilo 13 slamopletarskih te
čajev za občine kamniškega in kranjskega okraja in 
je te iz raznih občin obiskovalo 1879 osob in sicer v 
Domžalah 328, Trzinu 124, Mengši 298, Radomljah 
71, Šmarci 102, Rovi 40, Prevojah 64, Lukovici 150, 
Kamniku 146, Moravčah 205, Dolskem 124, Cerkljah 
191 in Tunjicah 36. Če bo imelo dobivanje pletilne 

slame iste vspehe, kakor pouk v pletenji, je z goto
vostjo pričakovati, da se bo zboljšal položaj slamo-
pletarjev. 

Ker so imeli po ministerskem ukazu z dne 
26. avgusta 1894 št. 1921 dotične občine skrbeti za 
prostore potrebne za učne tečaje, dalje za opravo, 
kurjavo, čiščenje in postrežbo in so nekaterim vsled 
tega nastali stroški, ki v občinskem proračunu niso 
pokriti, so se štiri obrnile na kranjski deželni odbor 
in na zbornico za dovolitev podpor. Razun tega bo 
provzročil nekaj stroškov tudi pouk v dobivanji ple
tilne slame. Kranjski deželni odbor, ki se je že izjavil, 
da hoče pospeševati pouk o pletenji slame in dobi
vanji pletilne slame, se je obrnil z dopisom z dne 
14. maja 1.897, št. 5005 na zbornico z vprašanjem, 
če bo tudi ta prispevala v imenovani namen. Ker je 
čestita zbornica že v sejah z dne 30. oktobra 1894 
in 9. aprila 1895 sklenila dati prispevek za pouk o 
pletenji slame, predlaga poročevalec imenom odseka: 
Zbornica izjavlja da je pripravljena 3. del stroškov 
plačati, vendar le do najvišjega zneska 100 gld. Ker 
skupni stroški niso visoki, bo brezdvomno znesek za
dostoval. — Predlog se sprejme. 

VIL Zbornični svetnik Franc Omersa poroča v 
imenu odseka, da je c. kr. okr. glavarstvo v Radov
ljici poslalo v poročilo prošnjo Ivana Legata v Lescah 
za dovoljenje v napravo javne tehtnice. Zakon z dne 
19. junija 1866 drž. zak. štev. 85, določa, da dovolitev 
za napravo javne tehtnice podeljuje obrtno oblastvo. 
Osebe, katere oskrbujejo tehtnico, potrebujejo potrditve 
obrtnega oblastva in morajo pri trgovinskem sodišči 
ali za to delegiranem okrajnem sodišči priseči, da 
bodo kar najbolj mogoče skrbno in pravilno izpolj-
njevale z njih poslom spojene dolžnosti, tako kar 
naj bolj natančno in vestno tehtanje, potrjevanje iz
kazov, kakor tudi natančno knjigovodstvo. 

Pri dovolitvi novih javnih tehtnic se je ozirati 
na krajevne razmere in je zaslišati trgovinsko zbor
nico. V prvi vrsti ima pravico napraviti tehtnico ob
čina, ko bi pa ta te ne napravila, ali ko bi občinska 
ne zadoščala, smejo prositi zasebniki za dovolitev 
take naprave, ako so zaupanja uredni. 

Po § 12. omenjenega zakona pa ne zadošča, da 
je oseba le zaupanja vredna, temveč mora biti tudi 
za ta posel sposobna. Ukaz ministerstva za trgovino 
izdan dogovorno z ministerstvom notranjih rečij z 
dne 12. oktobra 1876, drž. zak. štev. 126, pa določa, 
da se sposobnost izkazuje s preskušnjo opravljeno 
pri kakem c. kr. meroiskusnem nadzorniku o za
dostnem znanji merskih in vtežnih sistemov in pa 
propisom primernega orodja za tehtanje in merjenje 
in o dovoljni ročnosti ali spretnosti v dejanskem 
opravilu tehtanja in merjenja. Občinski zastop v Lescah 
potrjuje z dopisom z dne 3. marca 1897 št. 136. da 
dovoljuje Ivanu Legatu postaviti javno tehtnico in da 
je prosilec dokazal sposobnost za ta posel. Vsled 
tega preostaja vprašanje, ali lokalne razmere dopu
ščajo napravo javne tehtnice. Ker občina sama ne bo 
postavila javne tehtnice, je odsek tega mnenja, da je 
javna tehtnica zelo potrebna in bi lehko celo dve 
obstojali. 

V Lescah je jako velika železniška postaja, kamor 
prihaja blago iz občin: Breznica, Bohinjska Bistrica, 
Zgornje Gorje, Lancovo, Srednja vas, Radovljica, Bled, 
Begunje, Predtrg, Lesce, in iz jednega dela občine 
Mošnje. V Lescah je 43 trgovcev in obrtnikov. Pride 
pa za prebivalce teh krajev tudi mnogo blaga razne 
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vrste na postaje Lesče-Bled. Smelo se tedaj trdi, da 
ljudstvo zelo potrebuje javne tehtnice. Legatova teht
nica bi bila nasproti kolodvoru in bi jo najlažje ra
bili vsi udeleženci naštetih občin, izvzemši te iz Bo
hinja in Bleda, katerim bi bila bolj prikladna teht
nica druzega prositelja, kateri bi jo imel na konci 
vasi pri vhodu v dovozno cesto h kolodvoru. Ker je 
tedaj potreba javne tehtnice dokazana, zato nasvetuje 
odsek: Slavna zbornica naj podpira prošnjo. — Predlog 
se vsprejme. 

VIII. Zbornični svetnik Franc Omersa poroča 
o jednaki prošnji Matevža Dobide iz Lesec. Občina je 
izjavila, da ne namerava postaviti javne tehtnice in 
tudi ne ugovarja, ako se dovoli naprava prosilcu, ka
teri je dokazal ^sposobnost za tak posel v smislu mi-
nisterskega ukaza z dne 12. oktobra 1876., drž. zak. 
št. 126. Ker hiša, pri kateri bo tehtnica, posebno 
ugodno leži za stranke iz Bohinja, Bleda in Zgornjih 
Gorij in ker bi po mnenji odsekovem lehko obstajalo 
v Lescah dvoje jednakih naprav, zato nasvetuje odsek 
z ozirom na pri prejšnji prošnji navedeno: Slavna 
zbornica naj podpira prošnjo. — Predlog se vsprejme. 

IX. Zbornični podpredsednik Anton Klein po
roča o računskem zaključku zbornice, potem o pokoj
ninskem zakladu zborničnih uradnikov in služabnikov 
in o ustanovnem zakladu za onemogle obrtnike za 
1. 1896. Vse račune so pregledniki v nadrobno pre
gledu in v redu našli. Dohodki zbornice s pristojbi
nami za znamke in vzorce v znesku 60 gld. so zna
šali 8222 gld. 9 kr. Če prištejemo temu začetno bla-
gajnično imovino v znesku 2565 gld, 64 kr., znašajo 
dohodki skupaj 10.787 gld. 73 kr. ako odštejemo 
stroške v znesku 8953 gld. 16 kr. tedaj je znašala 
blagajnična imovina koncem decembra 1896. 1. 1834 gl. 
57 kr. katera je bila razun 77 kr. plodonosno nalo
žena. Zastali zbornični prispevki so znašali koncem 
decembra 812 gld. 12ya kr. Računski zaključek po
kojninskega zaklada kaže dohodkov 20.894 gld. 85 kr. 
in stroškov 3194 gld. 5 kr. torej končnega premo
ženja 17.700 gld. 53 kr. Od teh je naloženih pri 
obrtnem pomočnem društvu 5151 gld. 80 kr. na 
10.000 gld. se glasi jedna vinkulovana papirna renta, 
na 1500 gld. pa jedna 4 % kronska renta in na 1000 gl. 
jedno 4 % dolžno pismo kranjskega deželnega poso
jila, 48 gld. 73 kr. pa je v ročni blagajnici. Premo
ženje se je v poslovnem letu pomnožilo za 1170 gld. 
30 kr. 

Računski zaključek ustanovnega zaklada za 
onemogle obrtnike kaže dohodkov 5520 gld. 9V/2 kr. 
in stroškov 608 gld. 471/2 kr. tedaj je premoženja 
4922 gld. 44 kr. Od tega je 121 gld. 69 kr. naloženih 
pri obrtnem pomočnem društvu in 4800 gld. pa v 
srebrni renti, gotovina 75 kr. je ročni blagajnici. Odsek 
je natančno primerjal račune in jih našel v redu, 
zato predlaga poročevalec v imenu odseka: l.) Ra
čunski zaključki zborničnega računa, računa o pokoj
ninskem zakladu in ustanovnem zakladu za onemogle 
obrtnike za 1. 1896 se odobre in potom c. kr. deželne 
vlade predlože vis. c. kr. trgovinskemu ministerstvu. 
2) Računcdajalcem se da obsolutorij. — Zbornični 
svetnik Josip Lenarčič želi, naj bi se v prihodnje 
razdelil računski zaključek pred posvetovanjem v seji 
med članove. 

Zbornični tajnik pravi, da vse račune natančno 
pregledajo trije pregledniki in jih s knjigami in do
kazili primerjajo in ti poročajo o tem združenim od
sekom, kateri tudi račune pregledajo in na podlagi 
teh pregledovanj še le zbornici predlože svoje poro

čilo. Umevno je seveda, da se v prihodnje ustreže iz-
rečenej želji. 

Ko se izreče zato še zbornični svetnik Karol 
Luckmann, vsprejmo se predlogi odsekovi. 

X. Zbornični svetnik Josip K u š a r poroča, da 
se je odbor za oskrbovanje premoženje na Krškem 
obrnil do tamošnjega okrajnega glavarstva in prosil, 
da bi se mestu poleg že obstoječih 7 letnih in živinskih 
semnjev dovolili mesečni semnji za govejo živino in 
sicer vsako prvo sredo v mesecu, ter redni prašičji 
in žitni semnji vsako sredo, ki je bila doslej navaden 
tržen dan. Izmed vdeleženih občin se je izrekla breška 
odločno zoper vsako pomnožitev semnjev na Krškem, 
dočim je Rajhenburg proti mesečnim semnjem za go
vejo živino, nikakor pa ni zoper tedenske prašičje in 
žitne semnje. Ostale občine so ne samo za ugodno 
rešitev dotične prošnje, temveč deloma celo najtop
lejše isto priporočajo. Ker se je zbornica izrekla v 
poročilu z dne 2. novembra 1894 štev: 1547 za po
množitev sedaj obstoječih sedmih letnih in živinskih 
semnjev na dvanajst, želi c. kr. deželna vlada, naj 
zbornica izrazi svoje mnenje, če se naj sploh in v 
kakem obsegu ugodi premenjeni prošnji odbora za 
oskrbovanje premoženja. 

Odsek se sklicuje na prejšnje poročilo in se mu 
zdi umestno priporočati tudi to spremenjeno prošnjo, 
ker je mnenja, da je pomnoženje semnjev za govejo 
živino bolj v interesu prebivalstva krškega okraja, 
kakor pa pomnoženje semnjev za blago, ki v sedanjem 
številu popolnoma zadoščajo. Krško je za trgovino z 
govedo in prašiči posebno pripraven kraj in to je 
tem važnejše, ker se je reja goveje živine v okraju 
povzdignila in je le želeti, da se tudi prašičji semnji 
bolj osredotočijo. 

S semnji bi se pospešila še bolj, govedoreja, 
vsled katere bi se kmetovalec lehko opomogel, ker 
mu vinogradi še dolgo časa ne bodo donašali prej
šnjih dohodkov. Odsek predlaga: Zbornica naj se 
izreče v svojem poročilu do c. kr. deželne vlade 
za dovoljenje naprošenih semnjev. — Predlog se 
vsprejme. 

XI. Zbornični svetnik Jernej Ž i t n i k poroča, 
da se je občina Turjak obrnila do c. kr. deželne 
vlade s prošnjo, da se ji dovoli poleg že obstoječih 
dveh živinskih semnjev še troje in sicer 13. aprila, 
31. majnika in 28. julija. Pred otvoritvijo dolenjskih 
železnic je hil promet na vozni cesti v okraju zelo 
živahen. Zaslužka, katerega so imeli takrat prebivalci, 
sedaj nimajo več, ker ves promet sedaj oskrbuje že
leznica. Prebivalstvo se od tedaj skrbno peča z živi
norejo in se je goveja živina zelo pomnožila. Vsled 
pomnožitve živinskih semnjev bi se olajšalo kupče-
vanje z živino. Zoper semenj 13. aprila so se izrekle 
občine Polom, Studenec, in Krka, zoper onega 31. maja 
je občina Studenec in zoper onega 28. julija sta občini 
Polom in Toplice, Ribnica je pa zoper vsakoršno po
množitev semnjev. Vsled poizvedovanj so že obstoječi 
semnji le krajevnega pomena in niso posebno dobro 
obiskani ker nima Turjak ugodne lege in ker so vedno 
dobro obiskani bližnji stari semnji v Zdenski vasi, 
Strugi in Velikih Laščah, kakor tudi oni ljubljanskega 
in litijskega okraja, tedaj v turjaškem kraji ni nikake 
potrebe za pomnožitev semnjev. Sploh je pa poleg 
obeh semnjev na Turjaku 12. marca in 30. novembra 
še devetero drugih, ki za ta kraj popolnoma zado
ščajo. Z narodno gospodarskega stališča se nikakor 
ne more priporočati pomnožitev semnjev, pač pa je 
odsek za premeščenje obeh obstoječih semnjev na 



ugodnejši čas, ker trdi občina, da sta radi tega slabo 
obiskana, ker je nju določeni čas zelo neugoden za 
semnje sploh. Odsek predlaga: Zbornica naj se v 
svojem poročilu do c. kr. dež. vlade izreče v tem 
smislu. — Predlog se vsprejme. 

XII. Zbornični svetnik Karol Pollak poroča, 
da se je obrnila c. kr. dež. vlada na zbornico z do
pisom z dne 14. junija 1897, naj izreče svoje mnenje o 
premenjeni prošnji občine Kostanjeviške za dovoljenje 
dveh novih semnjev in o sejmskem tarifu. Lansko 
leto je občina Kostanje viška prosila, da bi se ji 
poleg že obstoječih štirih letnih in živinskih sem
njev, dovolila še dva in to dne 17. januvarija in 
16. maja vsakega leta. Zbornica se je tedaj izrekla 
za dovolitev semnja 17. januvarija, ugovarjala pa je 
dovolitvi semnja v dan 16. maja, ker je ta dan tudi 
semenj v Rovišah in bi temu škodoval; vsled tega 
prosi sedaj občina, da bi se dovolila semnja dne 
17. januvarija in 31. majnika vsakega leta. 

Odsek je mnenja, da je lega mesta Kostanje
vice ugodna za semnje, strinja se tedaj s priporočilom 
c. kr. okr. glavarstva in priporoča dovolitev obeh 
semnjev. Sejmski tarif je določen v smislu postave 
z dne 3. decembra 1868, dež. zak. štev. 17 in ker 
je nadzorovanje živinskih semnjev spojeno z veli
kimi stroški, tedaj gotovo niso določene takse ži
vinske. Odsek torej predlaga; Zbornica poročaj v 
navedenem smislu na c. kr. deželno vlado. — Predlog 
se vsprejme. 

XIII. Zbornični svetnik Josip Rebek poroča 
vsled dopisa c. kr. dež. vlade z dne 18. junija 1897 
da ima občina Kranjska gora pravico za letni in ži
vinski semenj drugi pondeljek v mesecu oktobru ali 
pa na pondeljek pred cerkvenim žegnanjem. Vsled 
stare navade pa se prične ta semenj že v soboto 
pred drugim ponedeljkom v oktobru in se konča če
trtega dne t. j . v torek. V soboto je semenj za drob
nico, v nedeljo in torek letni semenj in v ponedeljek 
pa letni in živinski semenj. Ker je okrajno glavar
stvo to razvado prepovedalo, prosi občinsko predstoj-
ništvo vsled sklepa obinskega odbora v seji dne 
5 februvarija 1897, da se dovoli semenj z blagom 
na drugi ponedeljek v oktobru in živinski semenj 
na soboto pred tem. Vtemeljuje se s tem, da na
vadno privedo kupčevalci z drobnico zlasti iz Trente 
in s Koroškega svojo drobnico že v soboto in se 
vsled crkvenega žegnanja, ki je v nedeljo, razvije 
prav živahna kupčija, dočim je v ponedeljek živinski 
semenj brez pomena. 

Odsek se pridružuje priporočilu c. kr. okr. gla
varstva v Radovljici, ker bi bilo v škodo vseh ude
ležencev, če bi se ta običaj, ki izvira iz krajevnih 
potreb, popolnoma odstranil. Odsek predlaga: Zbor
nica priporočaj prošnjo občine Kranjska gora pri 
c. kr. dež. vladi. — Predlog se vsprejme. 

(Dalje sledi.) 
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